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رویدادها

سعید آقاخانی در شبکه نسیم
سعید آقاخانی در حال مذاکره 
ب��رای س��اخت ی��ک برنامه 
ترکیبی در شبکه »نسیم« با 
عنوان »خط سفید« است که 
بخش های متنوعی از جمله 
گفت وگو دارد. به گزارش مهر، سعید آقاخانی 
قرار است برنامه ای ترکیبی در شبکه »نسیم« 
بسازد که حدود ۱۸۰۰ دقیقه خواهد بود. این 
برنامه پیش از این »زنگ خطر« نام داش��ت و 
حالا عنوان آن به »خط س��فید« تغییر کرده 
است. »خط سفید« یک برنامه ترکیبی است که 
قرار اس��ت در آن مستند و گفت وگو نیز وجود 
داش��ته باشد.  س��عید آقاخانی همچنین قرار 
اس��ت کارگردانی سریال »ویلا« را برای شبکه 

3 برعهده داشته باشد.

اختتامیه مسابقه شعر و داستان 
یک دقیقه ای حافظان حرم در قم

مراس��م اختتامیه مس��ابقه ش��عر و داستان 
یک دقیقه ای حافظان حرم که قرار بود هش��تم 
شهریور در تهران برگزار شود، بدون تغییر زمان 
در جوار حرم کریمه اهل بیت)س( برپا می شود. به 
گزارش روابط عمومی بنیاد شعر و ادبیات داستانی 
ایرانیان، مس��ابقه شعر و داس��تان یک دقیقه ای 
حافظان حرم، روز دوشنبه ۸ شهریورماه با برپایی 
آیی��ن اختتامیه در قم و معرف��ی ۱۰ برگزیده 2 
بخ��ش به کار خود پایان می دهد. براس��اس این 
گزارش، انتخاب شهر قم به عنوان میزبان مراسم 
پایان مسابقه ادبی حافظان حرم در حالی صورت 
می گیرد که ع��لاوه بر وجود مرقد نورانی کریمه 
اهل بیت، حضرت معصومه سلام الله علیها در این 
شهر، بسیاری از شهدای مدافع حرم متعلق به این 
خطه اند. اختتامیه مسابقه از ساعت ۱۷ تا ۱۹ روز 
دوشنبه ۸ شهریور ماه در تالار شهید آوینی شهر 

مقدس قم برگزار می شود.

»کتاب باز« کتاب را به دغدغه 
ذهنی تبدیل کرده است

امیرحس��ین صدی��ق درب��اره فعالیت های 
صداوسیما در حوزه کتاب  و کتابخوانی معتقد 
اس��ت در این زمینه خیلی کم کاری وجود دارد 
و صدا و سیما نسبت به مسؤولیت سنگینی که 
برعهده دارد، کم کاری کرده است و می کند. به 
گزارش ایس��نا، این بازیگر درباره بازخوردهایی 
که از مخاطبان نس��بت به برنام��ه »کتاب باز« 
دیده است، گفت: از طریق بازخوردهایی که در 
شبکه های مجازی نسبت به برنامه »کتاب باز« 
دیده ام، متوجه شدم مردم حداقل به کتاب فکر 
می کنند؛ نمی گویم آنقدر تاثیر گذاشته که کتاب 
می خوانند اما حداقل کتاب به دغدغه ذهنی آنها 
تبدیل شده است. برنامه تلویزیونی »کتاب باز« 
به تهیه کنندگ��ی محمدرضا رضاییان و اجرای 
امیرحسین صدیق روزهای شنبه تا چهارشنبه، 
س��اعت 2۰ از شبکه نسیم پخش می شود و به 

موضوع کتاب و کتابخوانی می پردازد.

عذرا وکیلی: 
»سلام کوچولو« ادامه دارد

گوین��ده برنامه »س��لام کوچول��و« گفت: 
تصمیمم بر این بود که تا پایان س��ال گذش��ته 
این برنامه را به پایان برس��انم، اما اسفندماه به 
من گفتند که ش��ورا درخواس��ت تمام ش��دن 
این برنامه را قبول نکرده اس��ت و گفته  »سلام 
کوچولو« یکی از برنامه هایی اس��ت که از ابتدا 
در رادیو ایران حضور داش��ته است و باید هنوز 
هم ادامه داش��ته باشد. به گزارش فارس، »عذرا 
وکیلی« از گوینده ه��ای رادیو درباره قدمت 43 
ساله این برنامه می گوید: اغلب شنونده های این 
برنامه مادران نسل 35 سال پیش هستند چراکه 
حدود 43 س��ال از ش��روع این برنامه می گذرد. 
این افراد به دلیل اینکه خودش��ان به این برنامه 
و عنصر صدا وابس��ته بودند، هنوز هم در خانه 
با بچه های ش��ان این برنامه را گوش می دهند و 
زمانی که همراه با کودکان خود به اس��تودیوی 
»س��لام کوچولو« می آیند، به من می گویند که 

یادتان هست بچه بودم به اینجا آمدم؟

فراستی: »درنیامده است« 
برای مخاطب قابل فهم است

منتقد ثاب��ت برنامه »هفت« 
در ای��ن برنامه گفت:  ما یک 
نقد تلویزیون��ی داریم. وقتی 
زمان در تلویزیون کم اس��ت 
تو یک قراردادهایی با مخاطب 
همیش��گی ات داری ک��ه وقتی مث��لا می گویی 
»درنیامده اس��ت« منتقد می گوید یعنی چه اما 
قابل فهم و تعریف ش��ده برای مخاطب است. یا 
می گویی »مقواست«. به گزارش »وطن امروز«، 
فراستی افزود:  نقد درگیری شخصی من است و 
باید درگیری شخصی تو هم بشود. نقد خودش 
یک اثر مس��تقل هنری است و باید لحن من را 
تداعی کند. نقد باید لذت نبرده از فیلم را با لذت 
نقد جبران کند! اگر ما در »هفت« فیلم کلاسیک 

را تبلیغ می کنیم این آموزش دیدن است.

بزرگداشت حسین منزوی در 
نمایشگاه کتاب استان زنجان

هش��تمین نمایش��گاه بزرگ کتاب استان 
زنجان با ش��رکت 23۶ ناشر از سراسر کشور و 
با حضور مع��اون امور فرهنگی وزارت فرهنگ 
و ارش��اد اسلامی افتتاح می ش��ود.  به گزارش 
تسنیم، این نمایش��گاه با شرکت 23۶ ناشر از 
سراسر کشور افتتاح خواهد شد. همچنین در 
بخش جنبی نمایشگاه برنامه هایی از قبیل روز 
فرهنگی شهرستان های استان، جشن امضای 
کتاب با حضور اس��دالله امرایی، چیستا یثربی، 
اندیشه فولادوند، محمدحسینی و محمدعلی 
جعفریه، برگ��زاری کارگاه کاریکاتور با موضوع 
کتاب و کتابخوانی، بزرگداش��ت شاعر معاصر 
حسین منزوی، کارگاه ش��عر و طنز، تقدیر از 
مولفان اس��تان در سال های ۹4 و ۹5، نشست 
اهمیت کتاب و کتابخوانی، کارگاه آموزشی قصه 
و داستان، شب شعر، بررسی وضعیت ترجمه، 
ایستگاه نقاشی و سرگرمی کودکان و نوجوانان، 
برگزاری مسابقه بهترین داستان کوتاه، نمایش 
کتاب های برگزیده سال جمهوری اسلامی ایران 
و جایزه پروین و جلال برگزار می ش��ود.  اولین 
نمایشگاه کتاب استانی در سال جاری از 2 تا ۸ 

شهریورماه در استان زنجان برگزار خواهد شد.

مهران مدیری: 
شوخی های ما را جدی نگیرید

مه��ران مدی��ری در برنام��ه 
»دورهم��ی« گفت: ما گاهی 
برنامه »دورهمی«  اوقات در 
ب��ا اصناف مختلف ش��وخی 
ناراحتی  می کنیم ولی قصد 
هیچکس را نداریم و ش��وخی های ما را جدی 
نگیرید. به گزارش فارس، مهران مدیری مجری 
و کارگردان برنامه »دورهمی« جمعه ش��ب در 
این برنامه از تعدادی افراد و مشاغل عذرخواهی 
ک��رد. وی بعد از پخش آیتم نمایش��ی، رو به 
دوربین و مخاطبان گف��ت: ما گاهی اوقات در 
برنامه »دورهمی« با پزشکان، معلمان، نیروی 
انتظامی، نویسنده، خواننده، بازیگر، کارگردان، 
ورزشکار و شاعر ش��وخی می کنیم. کارگردان 
برنامه »دورهمی« با نام بردن از مریم حیدرزاده 
که الیکا عبدالرزاقی در بخش نمایش��ی با وی 
شوخی کرده بود، گفت: ناراحت نشید، چراکه 

هیچ عمد و قصدی نداریم. 

»پرونده ناتمام« در مرحله اکران 
برای شخصیت های سیاسی

»پرون��ده ناتم��ام« به ماج��رای انفجار دفتر 
نخست وزیری در سال ۱3۶۰ می پردازد و سعی 
دارد عل��ل این انفجار و ترور ش��هیدان رجایی و 
باهنر را بررسی کند. به گزارش تسنیم، حسین 
شیخ الاس��لام مش��اور وزیر امور خارجه مستند 
»پرونده ناتمام« ساخته جواد موگویی را مشاهده 
کرد و پس از آن درباره اتفاقات تاریخی مس��تند 
س��خن گفت. شیخ الاس��لام گف��ت: در موضوع 
انفجار دفتر نخس��ت وزیر ابهام��ات واقعی وجود 
دارد و همچن��ان خیلی از مس��ائل حل نش��ده 
باقی مانده اس��ت. جواد منصوری، اولین فرمانده 
سپاه پاسداران نیز پس از مشاهده این اثر گفت: 
جمع آوری این مقدار مطالب مس��تند و صحبت 
کردن با تعداد بس��یار زی��ادی از افراد مطلع در 
موضوع انفجار دفتر نخس��ت وزیری کار سختی 
اس��ت. وی افزود: من از س��ال 5۱ با بهزاد نبوی 
و خس��رو تهرانی در زندان با هم زندگی کرده ایم 
و نمی توان��م براحتی درباره مقصر بودن یا نبودن 
آنه��ا قضاوت کنم و هنوز خودم به نتیجه قطعی 
نرس��یده ام. این مس��تند در این موضوع مطالب 
خوب��ی را بیان می کند و آگاهی های زیادی را به 

مخاطب منتقل می کند. 

سرتیپی: هیچ تعهدی به اکران هیچ 
فیلمی نداریم

بهروز افخمی گفت: تعداد س��ینما در حال 
 افزایش اس��ت و امیدواریم بیش��تر هم ش��ود. 
به گزارش »وطن امروز«، بهروز افخمی، مجری 
»هفت«، جمعه شب گذشته در ابتدای این برنامه 
با اشاره به عدم اکران برخی فیلم های سینمایی 
توس��ط حوزه هنری بیان داش��ت: اعتقاد دارم 
مالکان سینما می توانند هر فیلمی را که دل شان 
خواست نمایش بدهند یا ندهند. تعداد سینما در 
حال افزایش است و امیدواریم بیشتر هم بشود، 
به این ترتیب این احتمال وجود دارد که به مرور 
تعداد سینماهای تحت نظارت حوزه در اقلیت 
ق��رار بگیرد. این برنامه در ادامه در گزارش��ی به 
سابقه تحریم برخی فیلم ها توسط حوزه هنری 
پرداخت و علی سرتیپی در گفت وگو با دوربین 
این برنامه گفت: خود من نیز تاکنون تصمیم به 
عدم اکران فیلمی گرفته ام. ما به عنوان سینمادار 
هی��چ تعهدی به هیچ فیلمی نداری��م که الزاما 
فیلمی را اکران کنیم. درباره هیچ فیلمی غیر از 
س��رگروه -که آن هم به پیشنهاد خود سرگروه 
شده است - هیچ سینمایی اجباری برای اکران 
ن��دارد. رفتار رفاقتی یک چیز اس��ت اما قانون 

تجارت در سینما چیز دیگری است. 

مرتضی اسماعیل دوست: فعالیت رسانه ای جدا از همه 
نقاط فراز و فرودی که در این کش��ور دارد، برای من 
به ش��خصه از این بابت دلنشین است که می توانم با 
برخی افرادی ارتباط یابم که هنرمند به معنای واقعی 
هس��تند. یعنی جهان زیس��ت و کارنامه کاری شان 
در مس��یری زیبا واژه های عمیق زیس��تن را به ترنم 
نشسته است.  عزیزالله حمیدنژاد، کارگردان کهنه کار 
سینمای ایران از آن جنس است. با توجه به این نگاه و 
به بهانه سریال »چرخ فلک« با فیلمسازی به گفت وگو 

نشستم که کمتر اهل گفت وگوی رسانه ای است.
***

 چه ش�د که از پس سال ها فعالیت در سینما سراغ 
مدیوم سریال سازی رفتید؟

هنگامی که مجموعه »چرخ فلک« به من پیشنهاد 
ش��د و فیلمنامه اش را خواندم، به دلیل قصه انسانی 
و جذابش علاقه مند به س��اخت آن شدم. به هر حال 
»چرخ فلک« به دنبال ارائه داستان هایی از انسان های 
دور و بر ماست و فکر می کنم از طریق این مجموعه 

می توانم با مخاطبان ارتباط برقرار کنم.
 چه مشخصه خاصی در داستان »چرخ فلک« وجود 
داشت که عزیزالله حمیدنژاد را پس از سال ها از پیله 
بیکاری بی�رون آورد؟ آیا معضل بیکاری دلیلی برای 

پذیرش این سریال بود؟
من در همه این سال ها پیشنهادات بسیاری برای 
کار در تلویزیون داش��تم و واقعا بیکاری دلیلی برای 
قبول همکاری در مجموعه »چرخ فلک« نبوده است. 
طی این س��ال ها انگیزه ای برای فعالیت در تلویزیون 
نداش��تم، چرا که اعتقاد داش��تم یا نباید کار کنم یا 
اینک��ه بای��د کار متفاوتی انجام ده��م. حتما »چرخ 
فلک« آن ویژگی را داش��ته که قبول کردم، چرا که 
معتقدم رس��انه ملی مدیوم مهمی اس��ت که شما با 
طیف گسترده ای از مردم ارتباط دارید و از این جهت 
مسؤولیت سنگینی روی دوش تان است و باید حرفی 
برای گفتن داشته باشید. کارگردان نباید باری به هر 
جهت کار کند و مخاطب را دس��ت کم بگیرد. توجه 
و احترام به مخاطبان تلویزیونی مساله مهمی است. 
م��ن با توجه به این نگاه قب��ول کردم که برای اولین 
بار در تلویزیون مجموعه بسازم. البته پیش از این هم 
طرح هایی برای سریال سازی داشتم که حتی جامع تر 
و همراه با اندیش��ه ها و دغدغه های حرفه ای تری بود، 
منتها به دلایلی ش��رایط ساخت آنها به وجود نیامد! 
به هر حال »چرخ فلک« هم نزدیک به س��لیقه ام در 
حوزه اجتماعی بود و تجربه جدیدی در کارنامه من 
به حساب می آید و امیدوارم مخاطبان هم با دیدن آن 

احساس خوبی پیدا کرده باشند.
 به دنبال این بودید که جذب مخاطب در اپیزودهای 
»چ�رخ فل�ک« را از چه زاویه ای ش�کل دهی�د و آیا 
می توان ردپای اندیش�ه حمیدنژادِ س�ینما را در این 

سریال هم یافت؟
موضوع مجموعه »چرخ فلک« به لحاظ اپیزودیک 
ب��ودن برای��م تازگی داش��ت، چرا که در ه��ر اپیزود 
می توان با ش��خصیت های متفاوت به داس��تان هایی 
متنوع پرداخت. همین تنوع شخصیت ها و داستان ها 
برایم جال��ب بود. آدم ه��ای این مجموع��ه باری به 
هر جهت زندگ��ی نمی کنند و هر ک��دام دغدغه ها 
و هدفمندی هایی دارند. ای��ن هدفمندی کاراکترها 
در س��ینما هم برایم مهم ب��ود. در این مجموعه هم 
شخصیت های داس��تانی از یک نقطه به نقطه دیگر 
حرکت می کنند. برای من به طور کلی در فیلمسازی 
وجود ش��خصیت هایی که دور و بر خ��ود را با دقت 
می بینند و ت��لاش می کنند به اطرافیان خود کمک 

کنند، مهم است.
 از چ�ه طریقی مجموعه تلویزیونی »چرخ فلک« با 
وجود کارگردان های مختلف و اپیزودهای متفاوت در 

نگره ای کلی ساختاری یکپارچه یافت؟
نخ تس��بیح اپیزوده��ا از طریق نویس��نده ایجاد 
شده بود. سعی می کردم با وجود تغییرات نسبی که 
می دهم در نهایت براساس متن فیلمنامه پیش بروم. 
من با علم به اینکه شخصیت هایی که در داستان های 
مختل��ف وجود دارند از طریق فیلمنامه نویس به هم 
متصل می شوند، تلاش کردم به فیلمنامه وفادار بمانم 
تا مبنای مناسبی برای پیگیری مخاطب به وجود آید. 
واقعیتش این است که بنده به عنوان کارگردان تلاشم 
بر این بود که در اپیزودهایی که می س��ازم براس��اس 
دانش و تجرب��ه کاری ام بتوانم مخاطب تلویزیونی را 
جذب کنم. یعنی دوس��ت داش��تم در این مجموعه 
تماشاگر احس��اس کند پلان های خوبی می بیند. در 
واقع چه در اجرای کارگردانی و چه در سطح بازی ها 
مخاطب این مطلب را دریابد که به او احترام گذاشته 
شده است و این دغدغه من بود. حالا اینکه نخ تسبیح 
میان اپیزودهای مختلف چگونه توانس��ته بیننده را 

جذب کند برعهده نویسنده بوده است. 
 س�ال ها عدم فعالیت در س�ینما تنها به دلیل نبود 
حمایت لازم بوده است یا اینکه سلیقه سختگیرانه ای 

برای فعالیت دارید؟!
این قصه س��ر دراز دارد و اگ��ر بخواهیم وارد این 
مقوله شویم داستانی طولانی را باید شرح دهیم، البته 

این مسائل را در خاطراتم ثبت کرده ام.
 بخشی از این قصه دراز را باز کنید! چون مخاطبان 
جدی سینما این س�وال را دارند که با وجود فعالیت 
بسیاری از فیلمسازان، چرا کارگردان »هور در آتش« 
و »اش�ک سرما« باید قید فیلمس�ازی را بزند! موانع 

اصلی بیکاری شما در این سال ها چه بوده است؟
این را به ش��ما بگویم که من به عنوان فیلمساز 
همه تلاش خود را برای کار کردن انجام دادم و پیش 
وجدان خودم بابت این مس��اله ش��رمنده نیستم که 
دست روی دست گذاشته باشم. بارها طرح و فیلمنامه 
ارائه دادم و تا مرحله پیش تولید و حتی تولید هم رفت 

اما متاسفانه شرایطی که کار می طلبید فراهم نشد.
 محتوای آثارتان با خط قرمزهای رایج نسبتی ندارد 
و کارنامه کاری شما هم با آثاری ارزنده کاملا مشخص 
است. با این شرایط چرا نمی توانید فیلم دلخواه تان را 
بسازید؟ آیا مسؤولان با حمیدنژاد مشکل دارند؟! یا به 
این دلیل که عضو باندهای خاص و گعده های سینمایی 

نیستید، سال هاست که از گردونه دور مانده اید؟
واقعا دلیل عدم فعالیت برای خودم هم جای سوال 
دارد. دامنه خط قرمزها هم با اعمال سلایق شخصی 
بس��یار وسیع شده اس��ت، در ش��رایط حاضر دیگر 
نمی توان فیلم هایی مانند »هور در آتش« و »اش��ک 
س��رما« ساخت. چون انگیزه و سرمایه لازم دیگر نزد 
مس��ؤولان فرهنگی وجود ندارد! اگر س��رمایه ای هم 
باشد هزینه سلایق شخصی و آدم های خاص خواهد 
شد. من که از جیب خودم نمی توانم فیلمی با وسعت 
دفاع مقدسی بس��ازم. قطعا هر موضوعی مختصات 
خ��اص خ��ودش را دارد. م��ن 3 فیلمنام��ه مصوب 
داش��تم که ساخته نشد. فیلمنامه »سوته زار« دارای 
پروانه ساخت هم حتی یک درصد شامل تسهیلات 

فارابی نشد! به هر حال شرایط 
برای ساخت فیلمنامه هایی که 
دوس��ت داش��تم، پیش نیامد. 
الان مناس��بات تولید با زمانی 
که »ستارگان خاک« و »اشک 
سرما« ساخته شد خیلی فرق 

دارد.
 ب�ه ه�ر ح�ال در آن دوران 
امکان�ات ش�رایط  لح�اظ  ب�ه 
محدودتری نس�بت ب�ه امروز 
وجود داش�ت و تعداد نهادهای 

دولتی علاقه مند به فعالیت های فرهنگی چندان زیاد 
نبود اما حالا نهادهای بس�یاری وجود دارند که مبالغ 
گزاف�ی هم برای تولید آثار هنری هزینه می کنند. به 
این موسسات و ارگان های فعال در زمینه ساخت آثار 

ارزشی هم مراجعه کردید؟
ببینی��د، من نمی خواهم کس��ی را محکوم کنم، 
چون اصلا فیلمسازی ارزشی ندارد که بخواهم علیه 
دیگران حرف بزنم. اینگونه به ش��ما بگویم که من به 
هیچ قیمتی نمی خواهم مطابق س��لیقه فلان مدیر 
فرهنگی که س��لیقه اش را قبول ن��دارم و فلان عضو 
شورا که سرشار از عقده های روانی است فیلم بسازم. 
بنده می گویم فیلم هایی با سلیقه و زاویه دید خودم 
در کارنامه دارم و اگر اجازه بدهند آنچه را می خواهم 
مطابق با نگاهم در سینما بسازم، این کار را خواهم کرد 
و اگر ش��رایطش فراهم نشد هم ترجیح می دهم کار 
نکنم تا اینکه سلیقه خود را مطابق سلیقه فرمایشی 
بعضی مدیران پایین بیاورم. هیچ وقت افکار و آرمان ها 
و س��لایق خود را تعدیل نمی کنم تا فیلم فلان مدیر 

را بسازم.
 پس فراتر از مس�ائل مالی، معضل اساسی در عدم 

همخوانی اندیشه های شما با مدیران فرهنگی است!
متاسفانه همین طور شده است و سلایق مدیران 
حکم می کند به منِ فیلمساز که چگونه فیلم بسازم! 
آن مدی��ر فرهنگی دول��ت که مس��ؤولیت انتخاب 
شورایش را دارد تعیین می کند که به من تسهیلات 
تعلق می گیرد یا نه؟! فیلم های من همس��و با خیل 
فیلم هایی که هر سال تولید می کنند هست یا نه؟ من 
هم برایم مهم نیست و چرا باید تلاش کنم که با هر 

قیمتی فیلم بسازم؟
 ام�ا حرفه ش�ما فیلمس�ازی اس�ت و حق طبیعی 

شماست که براساس نگاه خود فیلم بسازید!

من اگر می خواس��تم براس��اس ن��گاه دیگران یا 
گروه گرای��ی موجود که آفت س��ینمای ایران ش��ده 
اس��ت فیلم سینمایی بسازم قطعا سالی یک فیلم را 
می توانستم بسازم اما در آن شرایط دیگر نمی توانستم 
از ساخته ام دفاع کنم. پس فیلمی می سازم که بتوانم 
از آن دفاع کنم. من پس از گذشت 3۰ سال از ساخت 
»زندگی در ارتفاعات« حالا می توانم از آن دفاع  کنم. 
هن��وز ه��م از »هور در آتش« و »اش��ک س��رما« و 

»ستارگان خاک« دفاع می کنم.
 از فیلم متفاوت »آناهیتا« هم که منتقدان بسیاری 

داشت، دفاع می کنید؟
بله! ممکن است »آناهیتا« مورد استقبال یکسری 
منتقدان قرار نگرفته و از طرف خیلی ها درک نشده 
باش��د، اما برای من کار هدفمندی بود که باید ادامه 
می یافت و به یک تکامل می رس��ید. »آناهیتا« برایم 
شروع یک پروژه برای ساخت فیلمی عرفانی و فلسفی 

بود، نه نهایت آن. 
 در واق�ع از  فیلم »آناهیتا« می توان دوره تازه ای از 

نوع نگاه تان به سینما را  دید؟
بن��ده ب��ا ای��ن کار دنبال آغ��از س��اخت آثاری 
جدی تر و درونی تر در س��ینما بودم. به دنبال جهانی 
شگفت انگیزتر و انسانی تر در سینما بودم. البته در همه 
کارهایم مسائل انسانی مهم بوده است اما از »آناهیتا« 
به بعد می خواستم به شکلی عمیق تر این اندیشه را 
دنبال کنم که عجولان روزگار این فرصت را از سینما 
ت��ا س��ینما جولانگاه  گرفتند 
سطحی ترین فیلم ها شود. شاید 
برخی  در آینده متوجه شوند که 
در »آناهیتا« به دنبال چه سمت 

و سویی بودم. 
  ام�ا در س�ینما کش�ف های 
فرم�ی و موضوعی چن�دان به 
مذاق سرمایه گذار و مدیر دولتی 

خوش نمی آید!
س��ینما موضوع حساس��ی 
اس��ت ک��ه فیلمس��از و مدیر 
فرهنگی باید در آن جرات ریسک پذیری داشته باشند. 
در غیر این صورت کارها به روزمرگی و تکرار خواهد 
افتاد و به عقیده من ارزشی ندارد. منِ فیلمساز مگر 
چند س��ال قرار است عمر کنم که بابتش تن به هر 
کاری بدهم. فیلمساز با هر فیلمی باید دنیای جدیدی 

را به روی مخاطب باز کند.
  بسیاری از آثار امروز فاقد اندیشه و خنثی هستند. 
حتما مسؤولان از ش�ما هم توقع ساخت فیلم هایی 

خنثی دارند!
دقیقا همین طور است و من ترجیح می دهم کار 
نکنم تا اینکه فیلمی خنثی بس��ازم. وقت آزادی که 
بابت مطالعه کردن دارم، ارزش بس��یار بیشتری دارد 
تا اینکه کار خنثی و بی هویتی بسازم. معتقدم هنر و 
سینما در دوران معاصر زبانی جذاب، ارزشمند و موثر 
برای بازگویی اندیشه انسان هاست و نباید به شکلی 
س��طحی با آن برخورد کرد، در حالی که ۹۹ درصد 

فیلم ها در دنیا اینچنین است. 
 غ�م نان باعث نش�د وسوس�ه ش�وید و این تفکر 

ارزشمند را پس بزنید؟!
اگر غم نان مرا تحت تاثیر قرار می داد که فیلم های 
زیادی در این سال ها می ساختم. البته مشکلات مالی 
بسیار زیادی داشتم و هنوز هم دارم و چند سال اخیر 
سیاه ترین سال های اقتصادی خانواده ام بود اما به یاری 
خدا این باعث نمی شود از اهدافم دست بردارم. بنده 
حاضرم کارگری کنم و معضل غم نان را از آن طریق 
حل کنم ولی در حد س��عه وج��ودی خودم فیلمی 
نسازم که افکار و اندیشه کسی را منحرف کند. من به 
سینما صرفا به عنوان سرگرمی نگاه نمی کنم. سینما 
یکی از ش��اخصه هایش سرگرمی است اما نباید تنها 
این مساله هدف فیلمساز باشد. باید از طریق سرگرمی 
حرف های جذابی به تماشاگر زد و در روند شکل گیری 

زندگی مخاطب تاثیر گذاشت، اگرنه مراکز سرگرمی 
زیادی مانند س��یرک وج��ود دارد! س��ینما باید در 

لایه های مختلفی که دارد، ایجاد اندیشه کند.
  س�ینمای ما در این س�ال ها توانس�ته به اندوخته 

فکری مخاطب چیزی بیفزاید؟
سینمای ما دارد به قهقرا می رود و تمام دغدغه اش 
ایجاد سرگرمی کاذب است. معتقدم فیلمساز باید در 
اثری که ارائه می دهد نس��بت به مخاطب احس��اس 
مس��ؤولیت کند البته این نظر ش��خصی من است و 
به آن پایبندم. فیلم های بسیاری هستند که ساخته 
می شوند اما نمی توانند با مخاطب ارتباط برقرار کنند 
و دل مخاطب را نمی لرزانند. هنرمند باید با احساسات 
و فرهنگ مردم در ارتباط باش��د و مردم را بشناسد و 
بتواند در افکار مخاطبان تاثیر بگذارد و در آنها ایجاد 
آرامش و آگاهی کند. اما هنگامی که فضای فرهنگی 
کشور سیاسی ش��ود، نتیجه اش همین می شود که 
می بینیم؛ ش��رایطی که تنها تعدادی از فیلمسازانی 
که از جناح خاصی طرفداری کرده اند، می توانند فیلم 
بسازند و با وجود میلیاردها هزینه، ساخته شان با مردم 

ارتباط برقرار نمی کند.
 در میان افرادی که ش�رایط فیلمس�ازی را ندارند 
ش�ما بیش�تر مظلوم واقع ش�دید، چون نه رسانه ای 
پشتیبان شماست، نه اهل جنجال سازی هستید و نه 

به دسته ای وابسته اید!
حاشیه سازی را دوس��ت ندارم، ولو اینکه از این 
بابت ضربه خورده باش��م ولی اگر لازم باشد با تمام 
ت��وان از حرفه ام دف��اع می کنم. این ش��رایطی که 
می گویید متاسفانه وجود دارد و باید عضو دسته ای 
و باندی باشید تا شرایط بهتری برای تان رقم بخورد! 
برخی فیلمسازان از این حربه استفاده می کنند اما 
بنده این را مناس��ب نمی دانم و این سوءاستفاده از 
شرایط اس��ت. چون معتقدم مقوله هنر آنقدر قابل 
احترام اس��ت که اگر بخواهی با حاشیه سازی و زد 
و بن��د و باندب��ازی کار کنی، آن اث��ر اصلا موفق و 
ماندگار نخواهد شد. با قاطعیت معتقدم فیلمساز باید 
با خودش و مخاطب روراس��ت باشد و به موضوعی 
که کار می کند یقین داشته باشد. آن وقت است که 
اثرش جایگاهش را ول��و در درازمدت پیدا می کند. 
برای همین اعتقادی به ن��ام بردن و کوبیدن این و 
آن ندارم و وظیفه ام این است که برای ساخت فیلم 
تلاش کنم، حالا اگر موفق شدم که فبها المراد و اگر 
هم نشد پیش وجدانم راضی ام که به جامعه ام ادای 
دین کرده ام. من دنبال این نیس��تم که امتیاز بدهم 

تا امتیاز بگیرم. 
 ش�ما از جمل�ه فیلمس�ازانی بودی�د که ب�ا تغییر 
ش�رایط دچار دگردیسی نش�دید و همچنان پایبند 

آرمان های تان باقی ماندید.
معتقدم فیلمس��از نباید از اعتق��ادات بحق خود 
دست بکشد و باج دهد. فیلمسازی که بله قربان گوی 
این و آن شود اصلا هنرمند نیست و یک مجری است. 
کارنامه کاری حمیدنژاد مش��خص است. حالا اینکه 
چرا نمی توانم فیلم بسازم یا بین فیلم هایم فاصله های 
طولانی می افتد را باید مس��ؤولان پاس��خ دهند. من 
فیلمنامه های آماده ای داش��تم که س��اخته نشد و از 
فیلمسازانی نیستم که ساعت ها پشت در فلان مدیر 
منتظر بنشینم. دیگر نمی خواهم وارد جزئیات شوم 

چون مشکلات بسیاری وجود دارد!
 به هر حال جای پرسش از مسؤولان فرهنگی دارد 
که چرا فیلمسازانی ارزشی مانند شما به شکلی واهی 
خانه نشین می ش�وند و خیلی ها راحت می توانند به 

طور مدام فیلم بسازند!
نمی خواهم درباره دیگر فیلمسازان صحبت کنم. 
معضلات هم تک بعُدی نیس��ت که به طور مشخص 
عنوان کنم. ش��اید افق فکری آن مس��ؤول آنقدر با 
من فاصله دارد که به او اجازه بررس��ی این مسائل را 
نمی دهد! بروند کارنامه مرا ببینند. اگر مثلا »اش��ک 
س��رما« فیلم بدی است، من دیگر نباید فیلم بسازم 
و اگر خوب اس��ت پس چ��را نبای��د  کار کنم؟! اگر 
می گذاش��تند، »اشک س��رما 2« را هم می توانستم 
بسازم اما وقتی نمی شود یعنی یک جای کار اشکال 
دارد و بن��ده باید عرص��ه جدیدی برای فعالیت خود 

کشف کنم!
 در جایی گفته بودید امکان بیان مفاسد اقتصادی در 

سینما وجود ندارد! دلیلش چیست؟
ای��ن برمی گردد به ش��رایط دش��وار ممیزی که 
نمی ت��وان درباره برخی مس��ائل کار ک��رد. این همه 
پرونده های مفس��دان اقتصادی وج��ود دارد اما چند 

فیلم درباره شان ساخته شد؟ 
 اگر س�ینما نتواند تصویرگر حقایق باشد، پس چه 

مدیومی خواهد توانست؟
هیچ جا. ش��ما ببینید انواع اخب��اری که درباره 
مفاس��د اقتصادی وجود دارد را نمی گذارند ساخته 
شود. منِ فیلمساز مقصرم؟ قطعا آن کسی که مفاسد 
اقتصادی را شکل می دهد آنقدر نفوذ در وزارت ارشاد 
دارد که شما نتوانید فیلم بسازید! من چون می دانم 
که نمی توان در این باره فیلم ساخت اصلا سراغش 
نمی روم. شما تضمین کنید مجوز می گیرد، همین 
فردا می نش��ینم درب��اره اش فیلمنامه می نویس��م! 
موضوع مفاس��د اقتصادی برای مخاطب هم جالب 
خواه��د بود، چ��ون از فضای جامع��ه اش می آید و 
باید به اینگونه معضلات برای روشن سازی حقایق 

پرداخته شود.

گفت وگو با عزیزالله حمیدنژاد، کارگردان 13 قسمت از مجموعه »چرخ فلک«

سینما دارد به قهقرا می رود
اخبار

وطن امروز  شماره 1960  یکشنبه 31 مرداد 1395

 »چرخ فلک« نزدیک به سلیقه ام در حوزه اجتماعی بود

ان�واع اخباری ک�ه درباره مفاس�د 
اقتصادی وج�ود دارد را نمی گذارند 
ساخته شود. منِ فیلمساز مقصرم؟ 
قطعا آن کسی که مفاسد اقتصادی 
را ش�کل می ده�د آنقدر نف�وذ در 
وزارت ارش�اد دارد که شما نتوانید 
فیلم بس�ازید! من چون می دانم که 
نمی توان در این باره فیلم س�اخت 

اصلا سراغش نمی روم


